

2016 年國際消除貧窮日活動
 共同的挑戰 多元的回應
 「在全球化城市中締造可持續的社區生活空間：
 海外城市與香港經驗分享」會議

- 在全球化的城市中生活的基層正面對哪些共同的挑戰？有哪些社區計劃就著這些共同的挑戰作出回應，並嘗試構建可持續的生活空間？
- 海外的城市透過哪些社區計劃去改善居民的生活質素、增加基層可用的資源和機會？

日期：	2016 年 10 月 17 日 (星期一)
地點：	香港灣仔軒尼詩道 15 號溫莎公爵社會服務大廈 1 樓禮堂
時間：	上午 10 時至下午 5 時 30 分
主持：	社聯政策研究及倡議業務總監 黃健偉先生

9:45-10:00	登記
10:00-10:05	致歡迎辭 社聯行政總裁 蔡海偉先生
10:05-10:30	簡介：全球化城市中基層面對的挑戰、資源與機會 - 香港的情況 社聯政策研究及倡議業務總監 黃健偉先生
10:30-11:00	在全球化城市下回應的挑戰：全球化城市能成為可持續的生活空間嗎？ Dr. Jacques BOULET, Borderlands Cooperative, Melbourne, Australia
11:00-12:30	專題(1)：居住空間的挑戰：高地價下走出「愈住愈差」的困境 1.1 從「無殼蝸牛」運動到「巢運」：台灣推動房屋運動的進程與挑戰 崔媽媽基金會執行長、社會住宅推動聯盟副召集人 呂秉怡先生 1.2 如何走出「愈住愈差」的困境？：基層住客的連結與政策倡議 香港聖公會麥理浩夫人中心團體及社區工作部高級服務幹事 吳堃廉先生 1.3 尋找良心業主：開拓基層租客的住屋空間 基督教關懷無家者協會高級宿舍主任 施慧玲女士 1.4 青年共同住宅方案 - 「大桐共宅」計劃 「大桐共宅」共同創辦人 胡珮華女士 台下回應 回應嘉賓：香港中文大學 馮可立教授
12:30-2:00	午膳時間；相片展覽與交流 (101 及 103 室)
2:00-3:20	專題(2)：經濟空間的挑戰：市場排拒下重建社區經濟的價值 2.1 日常生活的選擇 - 如何透過合作社運動創造「可持續」與「可共存」的市場？ Ms. Juhee LEE, International Relations, iCOOP Co-operative Development Center, iCOOP KOREA 2.2 「共廚家作」：共享廚房與自家食物生產的新嘗試/ 共廚家作創辦人 鄭耀彤先生 2.3 重拾互惠社區：「社區互惠銀行」計劃 香港聖公會麥理浩夫人中心團體及社區工作部部門主任 王馥雅女士 台下回應 回應嘉賓：香港理工大學 鄒崇銘先生
3:20-4:20	專題(3)：社區空間的挑戰：消失的社區中重塑居民生活的空間 3.1 公共建設與社區需要：長者建設將軍澳鴨仔山的歷程和啟示 香港聖公會福利協會社區及康健部經理 柯明蕙女士 3.2 從劏房到社區：以人為本的空間設計、建築和運用 多磨建社創辦人及建築師 Mr. Mark KINGSLEY 3.3 居民與社區生活的斷裂和連結：營造菜園新村經驗分享 嶺南大學文化研究系副教授 陳允中博士 台下回應 回應嘉賓：香港理工大學 郭恩慈博士
4:20-5:00	綜合討論
5:00-5:25	總結：重建基層有尊嚴的生活 - 民間實踐的潛能和未來策略 香港中文大學社會工作學系副教授 黃洪教授
5:25-5:30	總結

Activity to commemorate the International Day for the Eradication of Poverty 2016
**Symposium on “Sustainable livelihood in a globalized urban context:
Common challenges and diverse responses in overseas cities and Hong Kong”**

- What are the emerging challenges faced by the grassroots in global cities? What are the community-led attempts responding to the challenges; and towards the goal of sustainable livelihood?
- What are the experiences of community projects in other global cities to advocate improvement of our quality of life and enabling resources and opportunities for the grassroots/ community members?

Date:	17 October, 2016 (Mon)
Venue:	Auditorium, 1/f, Duke of Windsor Social Service Building, 15 Hennessy Road, Wan Chai, Hong Kong
Time:	9:45a.m.-5.30p.m.
Moderator:	Mr. Anthony WONG, Business Director, Policy Research & Advocacy, HKCSS

9:45-10:00	Registration
10:00-10:05	Welcoming remarks Mr. CHUA Hoi Wai, Chief Executive, HKCSS
10:05-10:30	Introduction: Challenges, resources and opportunities in a globalized city - Situation of the grassroots in Hong Kong Mr. Anthony WONG, Business Director, Policy Research & Advocacy, HKCSS
10:30-11:00	Responding to the emerging challenges in globalising cities: Can they be places for sustainable livelihoods? Dr. Jacques BOULET, Borderlands Cooperative, Melbourne, Australia
11:00-12:30	<p style="text-align: center;"><u>Thematic session (1) Challenge of the Housing Space:</u> <u>Attempts responding to rocketing land price and worsening living conditions of people</u></p> <p>1.1 From “Shell-less Snail Movements” to “the Housing Movement” : the Progress and Challenges of housing movement in Taiwan Mr. LU Ping-Yi , CEO, Tsuei Ma Ma Foundation for Housing and community Service, Deputy Chairperson, Social Housing Advocacy Consortium</p> <p>1.2 Escaping from deteriorating housing environment : Organizing and advocacy of grassroots tenants Mr. Kenny NG, Group & Community Work Unit, H.K.S.K.H Lady MacLehose Centre</p> <p>1.3 “Searching for “good” landlord” : Opening up options for grassroots tenants Ms. SHIH Wai Ling, Angel Senior Hostel Officer, Christian Concern for the Homeless Association</p> <p>1.4 Co-housing project for young adults –“Tai Tung Co-housing” Ms. WOO Pui Wa , Co-founder, Tai Tung Co-housing</p> <p>Floor Discussion (Commentator: Prof. FUNG Ho Lup, The Chinese University of Hong Kong)</p>
12:30-2:00	Lunch; Photo Exhibition and Networking (Room 101 & 103)
2:00-3:20	<p style="text-align: center;"><u>Thematic session (2) Challenge of the Economic Space:</u> <u>Attempts restoring value of community economy in monopolized market environment</u></p> <p>2.1 Choices for everyday life – how to create market for sustainability and coexistence through co-operative movement? Ms. Juhee LEE, International Relations, iCOOP Co-operative Development Centre, iCOOP KOREA</p> <p>2.2 A pilot on Sharing Kitchen and cottage food production in Hong Kong Mr. Dodo CHENG, Founder, “Sharing Kitchen” project</p> <p>2.3 Rejuvenating a community with virtue of reciprocity : “People’s Talents Bank” Project Ms. WONG Fuk Nga Nora, Unit in-charge, Group & Community Work Unit, H.K.S.K.H Lady MacLehose Centre</p> <p>Floor Discussion (Commentator: Mr. CHOW Sung Ming, The Hong Kong Polytechnic University)</p>
3:20-4:20	<p style="text-align: center;"><u>Thematic session (3) Challenge of the Community Space:</u> <u>Attempts re-creating people-space relationship in disintegrated neighbourhood setting</u></p> <p>3.1 Public facilities and community needs: The process and implication of improvements of Duckling Hill in Tseung Kwan O Ms. KO Ming Hui, Hong Kong Sheng Kung Hui Welfare Council Limited</p> <p>3.2 From subdivided units to community: People-centred design, architecture and use of space Mr. Mark KINGSLEY, Founder & Architect, DOMAT Community & Architecture</p> <p>3.3 The disintegration and linkage of residents and the community: Community making at New Choi Yuen Village Dr. CHEN Yun Chung, Associate Professor Department of Cultural Studies, The Lingnan University</p> <p>Floor Discussion (Commentator: Dr. Jackie KWOK, The Hong Kong Polytechnic University)</p>
4:20-5:00	Roundtable discussion
5:00-5:25	Concluding remarks: Restoring sustainable livelihood with dignity - Potentials and strategies of community-based programs Prof. WONG Hung, Associate Professor, Department of Social Work, The Chinese University of Hong Kong
5:25-5:30	Conclusion

2016 年國際消除貧窮日活動
Activity to commemorate the International Day for the Eradication of Poverty 2016

共同的挑戰 多元的回應
Common Challenges and Diverse Responses

「在全球化城市中締造可持續的社區生活空間：海外城市與香港經驗分享」會議
**Symposium on “Sustainable livelihood in a globalized urban context:
Common challenges and diverse responses in overseas cities and Hong Kong”**

社區計劃參訪與討論
Visit and discussion session

社區計劃參訪與討論 Visit and discussion session (1) 基層房屋政策倡議與專業住屋服務的互動 Housing policy advocacy and profession housing services	
日期 Date :	2016 年 10 月 18 日(星期二) 18 October, 2016 (Tue)
時間 Time:	9:45-13:00
地點 Location:	深水埗 Sham Shui Po
主持 Moderator:	黃和平先生 社聯政策研究及倡議總主任 Peace Wong Chief Officer, Policy Research & Advocacy, HKCSS
<u>行程 Itinerary</u>	
9:45	集合地點：深水埗 Meeting Location: Sham Shui Po
9:50-10:00	簡介 Introduction
10:00-10:45	社區計劃介紹：基督教關懷無家者協會基層住屋計劃 Community project sharing: Housing scheme of Christian Concern for the Homeless Association
11.15-13:00	討論：「房屋政策倡議與專業住屋服務的互動：不同策略的分享」 Discussion: Housing policy advocacy and profession housing services – sharing of strategies
<i>分享及回應 Sharing and response :</i> 崔媽媽基金會執行長、社會住宅推動聯盟副召集人 呂秉怡先生 Mr. LU Ping-Yi , CEO, Tsuei Ma Ma Foundation for Housing and community Service, Deputy Chairperson, Social Housing Advocacy Consortium	

**社區計劃參訪與討論 Visit and discussion session (2) :
社區廚房與合作社發展
Development of Community Kitchen and Co-operatives**

日期 Date : 2016年10月18日(星期二) 18 October, 2016 (Tue)

時間 Time : 14:15-17:45

地點 Location : 荃灣及太子 Tsuen Wan & Prince Edward

主持 Moderator: 黃慧賢女士 社聯政策研究及倡議主任
Dorothy Wong Officer, Policy Research & Advocacy, HKCSS

行程 Itinerary

14:15 集合地點：荃灣 Meeting Location: Tsuen Wan

14:15-14:30 簡介 Introduction

14:30-15:15 社區計劃介紹：「共廚家作」社區廚房計劃
Community project sharing: "Sharing Kitchen" Community Kitchen project

15:15-15:45 乘車 Travelling

15:45-16:15 社區計劃介紹：「家家士多」合作運動計劃
Community project sharing: Gagastore co-operative movement project

16:15-17:45 討論：韓國合作社運動 – iCOOP KOREA 推動消費者合作社的角色和發展
Discussion: Emerging co-operative movement in Korea – the development and distinctive roles of iCOOP KOREA as consumer cooperative

分享及回應 Sharing and response :

Ms. Juhee LEE International Relations, iCOOP Co-operative Development Centre, iCOOP KOREA

未來行動方向討論 Discussion session on future action and direction :

締造可持續的社區生活空間- 策略與行動

Building Sustainable livelihoods in community- strategies and actions

日期 Date : 2016年10月20日(星期四) 20 October, 2016 (Thursday)

時間 Time : 10:00-12:00

地點 Location : 香港理工大學 The Hong Kong Polytechnic University

主持 Moderator: 黃健偉先生 社聯政策研究及倡議業務總監
Anthony Wong Business Director, Policy Research & Advocacy, HKCSS

行程 Itinerary

10:00-10:10 簡介 Introduction

10:10-12:00 在全球化城市中締造可持續的社區生活空間 – 策略與行動
Discussion: Sustainable livelihoods in globalising cities – strategies and actions

分享及回應 Sharing and response :

Dr. Jacques Boulet, Borderlands Cooperative, Melbourne, Australia